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ОТГОВОРИ НА ПРЕДОСТАВЕНИЯ ОТ ЕВРОПЕЙСКИЯ ПАРЛАМЕНТ 

ВЪПРОСНИК НА ВНИМАНИЕТО НА КАНДИДАТА ЗА ЧЛЕН НА КОМИСИЯТА 

Франс ТИМЕРМАНС 

Кандидат за изпълнителен заместник-председател за Европейския зелен 

курс 

 

1. Обща компетентност, ангажираност към европейската идея и лична 

независимост 

Кои аспекти от Вашата квалификация и опит са особено подходящи, за да 

изпълнявате функциите на член на Комисията и да работите за общия 

европейски интерес, по-специално в областта, за която бихте отговаряли? 

Каква е Вашата мотивация? С какво ще допринесете за осъществяването на 

стратегическата програма на Комисията? Как ще осъществявате 

интегрирането на принципа на равенство между половете и как ще 

интегрирате перспектива за равенство между половете във всички области на 

политиката от Вашия портфейл? Какви гаранции за Вашата независимост 

можете да предоставите на Европейския парламент и по какъв начин ще 

гарантирате, че Ваши минали, настоящи или бъдещи дейности няма да 

породят съмнения във връзка с изпълнението на Вашите задължения в 

рамките на Комисията? 

A: квалификация/опит/мотивация 

За мен е чест, че ми бе дадена възможността да служа на Европейския съюз и 

неговите граждани през следващите пет години като член на колегиума на 

членовете на Комисията. Както заявих пред членовете на Европейския парламент 

през 2014 г., вярвам, че моят личен и професионален живот е способствал да 

придобия всички подходящи умения, знания, възгледи и мотивация да поема 

ролята на първи заместник-председател на Европейската комисия. Мога да добавя, 

че убеждението и мотивацията ми само се засилиха, докато служех в Комисията 

през последните години и работех за една по-добра Европа. Вдъхновиха ме и 

преживяванията ми по време на кампанията за европейски избори през тази 

година, когато разговарях с много европейски граждани в родните им страни за 

техните надежди и мечти за бъдещето на нашия континент. Приветствам горещо 

портфейла „Европейски зелен курс“, който ми беше разпределен от новоизбрания 

председател госпожа Фон дер Лайен  — той въплъщава отговорността, но и шанса 

да начертаем пътя за промяната, от която нашият континент и нашата планетата 

отчаяно се нуждаят. Изменението на климата е неоспорим факт, но както е 

записано в документа за размисъл на Комисията „Към устойчива Европа до 2030 

г.“, това не трябва да ни изпълва с тревога и страх, а да ни вдъхновява за действия. 

Европа е в моите гени и в моето сърце. Семейството ми идва от граничния район 

на Нидерландия — общност, в която още е жив споменът за последиците от 

разделена Европа. Това отдавна разпалва ентусиазма, с който работя за обединена 

Европа. Роден съм в Маастрихт и прекарах периоди от детството си в Белгия и 
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Италия, преди да отида да следвам във Франция. Родителите ми и техните 

родители са преживели икономическия, културния и социален преход, предизвикан 

от постепенното спиране на въгледобива в родния им край. Спомените им ще 

останат у мен, докато работя за осъществяването на екологичния и справедлив 

преход за Европа, при който никой няма да бъде изоставен.   

След дипломирането си служих близо две години в нидерландската армия. 

Започнах работа в нидерландското министерство на външните работи през 1987 г. 

— началото на историческа промяна в Европа, с която разделението на континента 

най-сетне беше премахнато. Продължавам да смятам, че това е една от най-

важните и положителни промени в следвоенна Европа. Станах съветник и личен 

секретар на Макс ван дер Стул, бивш министър на външните работи на 

Нидерландия и впоследствие върховен комисар по въпросите на националните 

малцинства в Организацията за сигурност и сътрудничество в Европа (ОССЕ) в 

средата на деветдесетте години. През 1998 г. бях избран за член на Европейския 

парламент за нидерландската Партия на труда — длъжност, която имах честта да 

заемам общо 11 години. Бях член на Европейския конвент от името на Камарата на 

представителите на Нидерландия.  

Като член на Парламента, като министър по европейските въпроси в периода 

2007—2010 г. и като министър на външните работи в периода 2012—2014 г. имах 

изключителната привилегия да обменям становища за Европейския съюз с други 

политици, със студенти, журналисти и граждани от всички сфери на живота и с 

широк спектър от убеждения. Дълбоко вярвам в основните ценности, съдържащи 

се в член 2 от Договора за Европейския съюз, и съм ги защитавал дейно по време 

на мандата си като първи заместник-председател на Комисията „Юнкер“. Ще 

продължа да ги браня, каквато и длъжност да заемам, защото те са част от това, 

което ни прави европейци.  

През последните години сме свидетели на натиска, на който са подложени нашите 

ценности, както и на това как силите на нетърпимостта, антилиберализма, 

ксенофобията и национализма привличат последователи с някои истини, но и с 

откровени лъжи и опростенчески решения. Според старата поговорка фактите са 

упорити, но ние вече навлязохме в сферата на „алтернативните факти“. Всичко 

това означава, че трябва да защитаваме нашите демокрации у дома и в целия ЕС. 

Повече от всякога е нужно също да укрепим нашия ред, основан на всеобщи 

правила, като предварително условие за свободна и справедлива търговия, мир и 

човешки права. Вместо разрушителни сили, ние се нуждаем от съзидание и 

промяна, за да осигурим свободно, мирно и цветущо бъдеще за нашите деца и 

внуци в свят, където те могат да дишат чист въздух, да пият чиста вода, и да 

живеят живота си устойчиво.  

Гордея се, че бях първи заместник-председател в Комисията „Юнкер“ и вярвам, че 

направихме всичко по силите си, за да опазим общите си ценности. Направихме 

също така всичко възможно да положим основите на прехода към устойчивост и 

кръгова икономика с ниски емисии на въглерод. Инициативите ни за 

пластмасовите продукти за еднократна употреба, за целите на устойчивото 

развитие, за борбата с обезлесяването, но и за по-добър баланс между 

професионалния и личния живот, донесоха конкретни промени в живота на хората, 

който стана по-здравословен, по-щастлив и по-екологосъобразен. Това беше 

резултат от съвместното усилие на всички политически сили. Приветствам 

възможността да продължа да работя за каузата на Европейския съюз и да давам 
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своя принос за изграждането на устойчива Европа и устойчива планета в един 

Съюз, където никой не бива изоставян. 

Но това е нещо, което европейските институции не могат да постигнат в изолация, 

нито могат да го постигнат сами. Съюзът може да просперира единствено ако е 

съвместно начинание на институциите на ЕС, държавите членки и нашите 

граждани. Ако Европейският парламент ме одобри като член на Комисията, бих 

искал да продължа да разговарям пряко с гражданите в Европа и нашите 

партньори, да изслушвам техните тревоги и надежди, както и решенията, които 

предлагат. Те имат не само интерес от Съюза, а и отговорност към него, защото 

демокрацията в Европа не може да бъде създадена само на „чертожната дъска“, тя 

е плод на нашите общи усилия като граждани, не просто като потребители. 

Очаквам с нетърпение да продължим разнообразните политически дискусии по 

темата, на които се радвах в Европейския парламент.  

Б. Принос към стратегическата програма на Комисията (на основата на 

писмото за определяне на ресора и портфейла) 

Като водещ кандидат на последните европейски избори можах от първа ръка да се 

убедя колко е важен въпросът за изменението на климата и устойчивостта за 

европейските граждани в целия Съюз, от север на юг и от изток на запад. Радвам 

се, че в стратегическата програма, представена от новоизбрания председател 

госпожа Фон дер Лайен,  екологичната програма за промени е поставена сред 

основните приоритети за следващите пет години. Още повече се радвам, че ще 

мога пряко да допринеса за работата в тази област като изпълнителен заместник-

председател за Европейския зелен курс и ще отговарям за генерална дирекция 

„Действия по климата“. 

Основната задача на нашето поколение е да опазим своята планета и общата си 

околна среда. Моите деца вече ме държат отговорен. Това е належащ морален, 

човешки и политически дълг, който европейците недвусмислено ни заявиха, че 

искат техният Съюз да изпълни. В дългосрочен план това е икономическа 

необходимост: тези, които действат първи и са най-бързи, ще се възползват от 

възможностите, които предлага екологичният преход. Това не е въпрос на лява или 

дясна политика, а е въпрос на правилна или неправилна политика. Светът се 

намира в постоянно движение и сме в разгара на четвъртата индустриална 

революция. Всичко се променя за всички. Да се правим, че не е така, е равносилно 

на отричане от здравия разум. Въпросът е дали ще бъдем жертва на промяната или 

ще я прегърнем и направляваме. Комисията очевидно избира второто. 

Както новоизбраният председател заяви при представянето на кандидатите за 

членове на колегиума на членовете на Комисията, Европейският зелен курс трябва 

да се превърне в отличителен белег на Европа. В сърцевината му е нашият 

ангажимент да се превърнем в първия в света неутрален по отношение на климата 

континент. Това изисква обща амбиция, политическо ръководство и справедлив 

преход за най-засегнатите. 

Като изпълнителен заместник-председател аз ще имам двойна функция. Както е 

посочено в моето писмо за определяне на ресора, аз ще задавам стратегическата 

насока и ще председателствам групата на комисарите по Европейския зелен курс. 

Освен това ще отговарям за портфейла за действия по климата. Опитът ми като 

министър на външните работи ще ми помогне да водя международните преговори 

за увеличаване на равнището на амбиции на други основни източници на емисии 
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до 2021 г. Ръководейки работата по Европейския зелен курс, аз ще се стремя да 

гарантирам, че всички измерения на политиката са изцяло взети под внимание. 

Европейският зелен курс се очаква да бъде представен на Парламента през първите 

100 дни на новия мандат на Комисията, а ние ще предложим в същия срок и 

първото европейско законодателство в областта на климата, с което целта за 

постигане на неутралност по отношение на климата до 2050 г. ще залегне в нашето 

право.  

След това ще работя за изпълнението на ресора на Европейския зелен курс, както 

беше представен в политическите насоки на новоизбрания председател госпожа 

Фон дер Лайен, както и в писмото за определяне на ресора, което тя отправи към 

мен. Както новоизбраният председател даде ясно да се разбере, новата Комисия ще 

работи като един екип, и аз ще работя в тясно сътрудничество с всички комисари 

по общата ни програма.  

В. Равенство между половете 

Новоизбраният председател госпожа Фон дер Лайен постави равенството между 

половете на челни позиции в програмата си и се ангажира да даде личен пример, 

като сформира напълно балансиран колегиум. Смятам да прилагам същия принцип 

и към моя екип, включително на ниво висши служители. 

Освен това се ангажирам да подкрепям още повече стремежа за постигане на 

равенство между половете в поверения ми портфейл, тъй като считам, че 

Комисията трябва да поеме водеща роля за осигуряването на осведоменост по 

въпросите на равенството между половете и да гарантира, че жените и мъжете се 

ценят и третират еднакво. Важно е да осъзнаем, че дори в 21-ви век това все още 

твърде често не е неотменим факт, а предмет на обсъждане. 

В качеството си на първи заместник-председател аз отговарях за координацията по 

представянето на Стратегическия ангажимент на ЕС за равенство между половете 

за периода 2016—2019 г. Този ангажимент изисква интегриране на принципа на 

равенство между половете във всички аспекти на дейността на ЕС, както е 

предвидено в Договора за функционирането на Европейския съюз. Все още 

предстои да се направи много повече и аз очаквам новата стратегия за равенство 

между половете, която представлява желана и необходима възможност за 

допълнително укрепване на тази програма. 

Конкретно в моя ресор ще приложа двупистов подход към равенството между 

половете и изменението на климата. Предвиждам мерки, насочени към 

отстраняване на неравенството между половете, задълбочено поради изменението 

на климата, но също така предвиждам и включването на въпросите на равенството 

между половете и въпросите на климата във всички аспекти на нашата европейска 

политика за развитие. В това отношение като пример мога да посоча подкрепата за 

участието на жените и равенството между половете при международните 

преговори по линия на Рамковата конвенция на ООН по изменението на климата и 

нейния план за действие относно равенството между половете.  

Г. Гаранции за независимост 

Тъй като понастоящем съм първи заместник-председател на Комисията, личните 

ми организационни и финансови ангажименти вече са отразени в декларацията за 

интереси, която съм представил на Европейския парламент. Тази декларация е 
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пълна и аз гарантирам, че тя ще бъде актуализирана ежегодно, или всеки път при 

настъпване на промени. Ако бъда одобрен за член на Комисията, ще спазвам 

напълно буквата и духа на Договора, особено задължението да действам в 

европейския интерес и без да приемам инструкции, както е посочено в член 17, 

параграф 3 от Договора за Европейския съюз и член 245 от Договора за 

функционирането на Европейския съюз, както и задължението за опазване на 

професионалната тайна, посочено в член 339 от него. Ще избягвам всяка позиция 

или ситуация, която би могла да постави под въпрос моята независимост, 

безпристрастност и службата ми в полза на Комисията, и ще уведомявам 

председателя на Комисията за всяка ситуация, която може евентуално да породи 

конфликт на интереси при изпълнение на официалните ми задължения. Ще 

спазвам и зачитам буквата и духа на Кодекса за поведение на членовете на 

Европейската комисия и се ангажирам да върша работата си като комисар съгласно 

най-високите етични стандарти и възможно най-прозрачно. Това правих досега по 

време на настоящия си мандат и това ще продължа да правя, когато поема новите 

си отговорности за Европейския зелен курс. 

 

2. Управление на портфейла и сътрудничество с Европейския парламент 

Как бихте определили своята роля като член на колегиума на членовете на 

Комисията? В какво отношение считате, че сте отговорен пред Парламента и 

че следва да се отчитате пред него във връзка със своите действия и тези на 

поверените Ви служби? Какви конкретни ангажименти сте готов да поемете с 

оглед постигането на по-голяма прозрачност, по-тясно сътрудничество и 

предприемане на ефективни действия във връзка с позиции и искания на 

Парламента по законодателни инициативи? Готов ли сте да предоставите на 

Парламента информация и документи във връзка с предвидени инициативи 

или текущи процедури на равни начала със Съвета? 

През изминалите пет години имах честта да служа на европейските граждани като 

член на колегиума на членовете на Комисията и да работя в тясно сътрудничество 

с Европейския парламент и неговите членове по широк кръг от въпроси, които 

попадаха в моя портфейл като първи заместник-председател. Бил съм и ще 

продължавам да бъда активен поддръжник на ролята на Европейския парламент 

като пряко избрания глас на европейските граждани и като орган, призван да 

упражнява контрол върху Европейската комисия по силата на демократичния си 

мандат. Именно в този дух поемам ангажимента да продължа ползотворните си 

работни отношения с Европейския парламент и неговите членове през следващите 

години. 

Както и досега, ще смятам себе си за отговорен пред Парламента в качеството си 

на представител на работата на колегиума във всички области, попадащи в обхвата 

на моята отговорност — а именно Европейския зелен курс — и по всички други 

въпроси, които новоизбраният председател ми възложи. Ще продължа да бъда на 

разположение на членовете на Европейския парламент в пленарната зала, в 

комисиите и на заседанията на групите, в тристранните процедури и на двустранна 

основа за обсъждане на текущата работа по осъществяването на Европейския зелен 

курс, за който имам честта да отговарям. В рамките на мандата на настоящата 

Комисия до момента съм участвал в 113 пленарни заседания от името на 

Комисията, множество заседания на комисии като част от структурирания диалог, 
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както и в много групови и двустранни срещи с отделни членове на ЕП. За мен 

отношенията с Парламента са изключително важни и ценни. 

Като кандидат за изпълнителен заместник-председател ще имам пряка политическа 

роля по въпросите на климата и ще нося отговорност за координирането на широк 

портфейл и група комисари по въпросите на Европейския зелен курс. В това свое 

качество ще гарантирам, че членовете на екипа ми и аз сме на разположение и 

работим съвместно с всички съответни комисии в Парламента на всеки етап от 

процеса на вземане на решения, и че ще поддържаме постоянен политически 

диалог с всички групи в Парламента. Гарантирам, че Парламентът ще бъде 

информиран на ключови етапи на международните преговори в области, попадащи 

в моята компетентност, по-специално по отношение на преговорите за повишаване 

на равнището на амбициите в областта на климата за други основни източници на 

емисии до 2021 г. Поемам пълна отговорност за тази амбициозна политика и се 

считам отговорен пред Парламента за своите действия и тези на служителите в моя 

отдел. 

Гледам изключително сериозно на задълженията си като член на колегиума. 

Принципът на колегиалност ще остане в центъра на тази Комисия и така ще 

допринесе значително за изпълнението на нашите ангажименти. Мащабът на 

предизвикателството, пред което ни поставя изменението на климата, изисква 

цялостно и колективно усилие и аз възнамерявам да подам ръка на всички членове 

на колегиума, за да разчупим тясноведомствения манталитет и да работим заедно, 

за да може Европа да осъществи възможно най-амбициозната политика във всички 

области. 

Освен това смятам, че е от съществено значение да се осигури участието на 

гражданите в законодателния процес, за да се подобри демократичната 

легитимност на Съюза. Европейският пакт за климата ще бъде пример за такъв 

процес на участие. Заедно ние ще поставим основите на климатичния преход за 

всички. 

Гарантирам, че в работата си моят екип и аз ще спазваме изяло разпоредбите на 

Рамковото споразумение от 2010 г., с което се полагат основните принципи на 

сътрудничеството между Европейската комисия и Парламента. Освен това ще 

осигуря строгото спазване на Междуинституционалното споразумение от 2016 г. за 

по-добро законотворчество. Аз отговарях за предлагането и договарянето на 

Междуинституционалното споразумение в настоящата Комисия и поради тази 

причина за мен то е от особено значение. При последващите действия във връзка с 

позициите на Парламента общо задължение на Комисията като цяло е да 

гарантира, че въпросите от членове на Европейския парламент към комисарите 

получават бърз и точен отговор. Гледам много сериозно на този ангажимент, 

особено относно въпросите, на които от името на Комисията трябва да отговорим 

аз или комисарите в моята група. 

Прозрачността е неотделим елемент на нашия общ стремеж да подобрим 

демократичната легитимност в очите на европейските граждани. Ето защо 

прозрачността е един от главните приоритети на работата ми през последните пет 

години и отговарях за предлагането и договарянето на нови правила за 

задължителен Регистър за прозрачност с Парламента и Съвета на министрите във 

връзка с отношенията ни със заинтересованите страни, които се стремят да 

участват в процеса на изготвяне на политиките. Макар че предавам щафетата за 
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тези преговори на друг член на Комисията, аз ще продължа да поддържам и 

защитавам твърдите принципи, които Комисията представи, и по които ние 

осъществявахме дейността си през последните пет години.  

През изминалите пет години аз положих усилия да гарантирам, че процедурите за 

изготвяне на политиките на Комисията са възможно най-прозрачни и съобразени с 

нуждите на гражданите, което беше осъществено чрез приемане и прилагане на 

новата програма за по-добро регулиране. За пръв път ние осигурихме обществени 

консултации във всички етапи от процеса на изготвяне на политиките — от 

първите стъпки, през целия етап на изготвяне, и дори след като предложенията на 

Комисията се предадат на съзаконодателите, становищата на гражданите се 

събират и прехвърлят на Парламента за разглеждане. Комисията също така осигури 

независим регулаторен контрол и подробни оценки на въздействието като 

структурен елемент на законодателния процес и въведе процес на преразглеждане, 

за да гарантира, че съществуващото законодателство е пригодно за целта си. 

Що се отнася до прозрачността на нашите междуинституционални методи на 

работа, аз съм твърдо ангажиран с изпълнението на разпоредбите на Рамковото 

споразумение за отношенията между Европейския парламент и Комисията и 

Междуинституционалното споразумение за по-добро законотворчество. 

Продължава работата между трите институции с цел създаване на съвместен 

законодателен портал. 

Добре ми е известно, че осигуряването на информация и документи е съществен 

аспект на задълбочаването на партньорството между Европейския парламент и 

Комисията. Договорът от Лисабон постановява равенството на Парламента и 

Съвета като съзаконодатели и аз ще гарантирам, че това се спазва по отношение на 

начина на споделяне на информация в областите, за които отговарям.  

В заключение бих искал да приветствам ангажимента на новоизбрания председател 

госпожа Фон дер Лайен за започване на обсъждания с Европейския парламент и 

Съвета относно подобряването на системата с водещ кандидат и по въпроса за 

транснационалните листи. Освен това тя ясно изрази подкрепата си за правото на 

инициатива на Европейския парламент при пълно зачитане на принципите на 

пропорционалност, субсидиарност и по-добро законотворчество. Ангажирам се да 

прилагам този принцип в съответствие с насоките, които новоизбраният 

председател ще изложи в методите на работа на Комисията. Подкрепям напълно 

тези цели, които дават на Европейския парламент политическата тежест, която той 

заслужава в качеството си на пряко избиран орган. 

Въпроси от комисията по околна среда, обществено здраве и безопасност на 

храните 

3. Европейско законодателство в областта на климата / амбиция за 2030 г. 

По какъв начин законодателството на ЕС в областта на климата ще 

гарантира, отвъд целта за неутралност по отношение на климата до 2050 г., че 

цялото секторно законодателство е съобразено с дългосрочната цел? Какви 

механизми предвиждате, за да гарантирате, че всички държави членки и 

всички сектори постигат резултати по отношение на своя дял от значителното 

намаляване на емисиите, изисквано съгласно Парижкото споразумение, както 

и че ЕС ще постигне възможно най-скоро нулеви нетни емисии във всички 

сектори? Какви конкретни стъпки ще предприемете, за да увеличите целта на 
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ЕС за намаляване на емисиите до 2030 г.? Как ще гарантирате, че приносът на 

Комисията към настоящата реформа на ОСП ще бъде в пълно съответствие с 

принципите на Зеления курс, включително неутралността по отношение на 

климата? Как ще се отрази предложеният от Комисията принцип на отмяна 

на предишни тежести при въвеждане на нови („One In, One Out“) върху 

съществуващото законодателство на ЕС и равнището на амбиция на Зеления 

курс? 

Оптимист съм и вярвам, че скоро всички държави членки ще одобрят целта за 

неутралност по отношение на климата до 2050 г. в Европейския съвет. Това трябва 

да бъде непосредствен приоритет, който ще ни даде здрава политическа основа за 

по-пространната работа, която ни предстои по Европейския зелен курс. 

Политическият ангажимент на новоизбрания председател, както и моят, е да 

направим Зеления курс отличителна черта на Комисията. Той трябва да обвързва 

действията ни за постигане на неутралност по отношение на климата със 

съхраняването на природния ни капитал, като същевременно гарантира справедлив 

екологичен преход, при който никой не е изоставен. Това трябва да залегне в 

мисленето на всички членове на Комисията. Аз ще дам своя принос за оформяне на 

този нов начин на мислене, като встъпя в диалог с другите членове на Комисията, 

както и с другите институции. 

Амбицията на новото законодателство на ЕС в областта на климата, което ще 

представим като част от Европейския зелен курс през първите 100 дни от мандата 

ни, е да преобрази начина, по който провеждаме политика и организираме нашите 

общества. Ще предложа законодателство в областта на климата, в което е 

залегнала целта за неутралност по отношение на климата до 2050 г., и което е по-

важно — законодателство, което ще определя дългосрочната посока на развитие за 

постигането на тази цел чрез всички наши политики. Европейският зелен курс ще 

очертае амбицията ни да интегрираме целта за неутралност по отношение на 

климата до 2050 г. във всички политики на ЕС. Той ще ни задължи да гарантираме 

справедлив преход, включително чрез ефективно използване на бюджета на ЕС. 

Той ще подчертае необходимостта от колективни усилия във всички сектори на 

икономиката и обществото. Освен това той ще определи и нуждата от повишаване 

на устойчивостта и приспособяване към изменението на климата с цел защита на 

хората и планетата.  

ЕС вече показа, че е в състояние да отговори на амбициите в областта на климата с 

необходимите инструменти и законодателство, така че за нас това не е скок в 

неизвестното. През последните години отбелязахме значителен напредък в 

договарянето на законодателството за 2030 г., което дотогава по прогнози ще 

доведе до намаления на емисиите на парникови газове от 45 % в сравнение с 

нивата от 1990 г., ако се прилага стриктно. Сега трябва да надграждаме върху това, 

за да осъществим повишените си амбиции за 2030 г., както и амбицията си за 

неутрална по отношение на климата Европа до 2050 г. 

Структурите на управление ще играят важна роля за изграждането на подходящи 

системи за планиране, наблюдение, докладване и проверка. Държавите членки вече 

изготвят своите национални планове в областта на енергетиката и климата 

съгласно Регламента относно управлението на енергийния съюз, за да осигурят по-

добра координация и съгласуваност между политиките в областта на климата и 

енергетиката. Чрез този процес много вече са си поставили дългосрочни цели в 

областта на климата на национално равнище. Аз ще гарантирам, че Комисията 
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продължава да оказва ефективна подкрепа на държавите членки за постигането на 

договореното равнище на амбиция. Вярвам, че можем да интегрираме нашите нови 

дългосрочни цели в тази структура на управление. Вярвам също така, че трябва да 

направим целите си в областта на климата основна част от преориентирането на 

европейския семестър наред с целите за устойчиво развитие. Ще работя в тясно 

сътрудничество с г-н Валдис Домбровскис, за да осъществим това.  

Необходимо е да засилим амбицията си за 2030 г., ако искаме да постигнем целта 

за неутралност по отношение на климата до 2050 г. Затова ще работя за 

осъществяването на амбициите ни, залегнали в политическите насоки на 

новоизбрания председател на Комисията, за постигане на намаляване на емисиите 

до 2030 г. от поне 50 %, и до 2021 г. ще представя план за преход към цел за 

намаление с 55 %. Трябва да подходим към въпроса отговорно, така че да поведем 

със себе си европейското общество и да насърчим по-амбициозни действия в 

международен план.   

Постигането на по-големи намаления на емисиите на парникови газове вероятно 

ще наложи актуализация на цялото съществуващо законодателство в областта на 

климата или поне на част от него. Това включва Директивата за схемата на ЕС за 

търговия с емисии (СТЕ), Регламента за разпределяне на усилията и 

земеползването и Регламента за  промените в земеползването и горското 

стопанство. Службите на Комисията ще започнат незабавно задълбочен анализ на 

въздействието и разходите, както и разбира се ползите, от увеличаване на 

амбицията ни за 2030 г. Това се отнася и до съществуващото законодателство в 

областта на енергетиката, като например Директивата за енергийното данъчно 

облагане, Директивата за възобновяемите енергийни източници, Директивата за 

енергийна ефективност и евентуални други свързани части от достиженията на 

правото на ЕС. Реформаторската дейност за ускоряване на прехода към кръгова 

икономика ще създаде и синергии с икономиката с ниска въглеродна интензивност. 

Също толкова важно е да се използва пълноценно потенциалът на 

природосъобразните решения. Ще проведем всеобхватна оценка на 

икономическите, социалните и екологичните въздействия и ще се консултираме с 

широк кръг заинтересовани страни. При търсенето на решения няма да ограничим 

хоризонтите си. Същността на Европейския зелен курс е че всички ние трябва да 

преодолеем екологичните и климатичните проблеми — това е нашата обща задача 

за общото благо. Ще разгледам по-специално потенциалната роля на данъчното 

облагане, енергетиката, транспорта, кръговата икономика, производството на 

храни и хранителните отпадъци и поведението на потребителите.  

В този процес не бива да допускаме да се отклоним от незабавното намаляване на 

емисиите чрез прилагане на съществуващото вече договорено законодателство. 

Жизнено важно е всички бъдещи законодателни преразглеждания да се основават 

на действителното постигане на договореностите. Солидното прилагане на 

съществуващото законодателство е от особено значение. За мен това е въпрос на 

доверие от страна на нашите вътрешни заинтересовани страни и международните 

партньори. Държавите членки ще приключат с изготвянето на своите национални 

планове в областта на енергетиката и климата до края на тази година. Ще 

гарантирам, че Комисията ще продължи да ги подкрепя ефективно за съвместното 

постигане на равнището на амбиция, договорено на равнище ЕС. 

За да се постигне неутрална по отношение на климата европейската икономика 

през 2050 г., особено важна роля ще играе секторът на селското стопанство. 
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Нашата земя е нашият най-ценен ресурс, който ни осигурява храна, подслон, 

богато биологично разнообразие, и разбира се ни помага да смекчим последиците 

от изменението на климата, ако се управлява правилно. Трябва да я защитаваме от 

замърсяване и да не я изтощаваме. Устойчивото управление на земята ще бъде от 

решаващо значение. Предложението за Общата селскостопанска политика (ОСП) 

за периода 2021—2027 г. вече е насочено към осигуряването на съществен принос 

за постигане на целите на ЕС за действия в областта на климата, природните 

ресурси, биологичното разнообразие и хуманното отношение към животните. Поне 

40 % от общия бюджет на Общата селскостопанска политика ще допринасят за 

действията в областта на климата и най-малко 30 % от стълба за развитие ще бъдат 

насочени към цели, свързани с климата и околната среда. Ще работя в тясно 

сътрудничество с члена на Комисията, отговарящ за селското стопанство, за да 

гарантирам, че ще увеличим максимално амбициите си в областта на климата и ще 

сведем до минимум въздействието върху околната среда на селскостопанския 

отрасъл, като използваме възможно най-добре инструментите, предложени в 

бъдещата ОСП. Комисията ще следи внимателно всяка година разходите за ОСП, 

ще работи заедно с държавите членки и ще информира редовно Европейския 

парламент. 

Освен ОСП е необходимо да разработим по-широка стратегия за цялата верига за 

производство и потребление на храни. Трябва да обърнем особено внимание на 

насърчаването на ефективни и устойчиви методи за производство на храни. Трябва 

да увеличим нашата подкрепа за иновациите, цифровизацията и интелигентните 

технологии, които ще спомогнат за намаляване на употребата на пестициди и 

торове, а също и да намалим емисиите съгласно амбицията на Комисията за нулево 

замърсяване. Комисията ще предложи стратегия „От фермата до трапезата“ като 

част от Европейския зелен курс.  

 

Постигането на амбициозните ни цели ще изисква разработването на много 

интелигентни политики. Трябва да избегнем това, което не е необходимо, но и да 

имаме куража да направим онова, което трябва да се направи. И да го направим 

добре. Това ще има своята цена. Трябва да сме сигурни, че ползите от нашите 

мерки оправдават тази цена и избягват ненужна тежест. Трябва да направим това 

както по отношение на новото законодателство, което внасяме, така и по 

отношение на вече съществуващото. Не става въпрос за дерегулиране, а за добро 

регулиране, така че да се избегне прекомерната тежест за бизнеса и гражданите. 

Това е отразено в принципа за отмяна на предишни тежести при въвеждане на нови 

(„One In, One Out“), който ще облекчи именно тази тежест. 

Подходът няма да ограничава по какъвто и да е начин равнището ни на амбиция за 

Европейския зелен курс. От граждани и предприятия (особено малки предприятия) 

научаваме, че задълженията за докладване относно прилагането на правото на ЕС 

могат понякога да бъдат прекалени. Ще разгледам възможността за намаляване на 

задълженията за докладване в областта на политиките за енергетиката и климата. 

Нашата цел е да се рационализират сегашните често разпокъсани задължения за 

докладване, произтичащи от основните елементи от законодателството на ЕС в 

областта на енергетиката, климата и други свързани с Енергийния съюз области, 

което ще ни помогне да постигнем значително опростяване.  

4. Финансови ресурси и фонд за справедлив преход 
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Както се посочва във Вашето писмо за определяне на ресора, Европейският 

зелен курс може да работи единствено ако обединява хората и гарантира, че 

никой не е изоставен. Какви мерки смятате, че следва да бъдат включени в 

„Плана за устойчиви инвестиции“? Каква според Вас може да бъде ролята на 

Европейската инвестиционна банка като Европейска банка за климата? Как 

ще гарантирате, че бюджетът на ЕС е напълно съгласуван с целите на ЕС в 

областта на климата и биологичното разнообразие? Какви мерки ще 

предприемете, за да бъдат прекратени вредните за околната среда субсидии? 

Какви конкретни мерки възнамерявате да предприемете, за да гарантирате 

справедлив преход към неутрална по отношение на въглеродните емисии 

икономика, и по-специално, как ще координирате работата по новия фонд за 

справедлив преход? Бихте ли подкрепили промяна, чиято цел е да бъде 

увеличен броят на екосъобразните облигации в портфейла на Европейската 

централна банка, и как ще гарантирате екологосъобразността на тези 

„зелени“ облигации? 

За да осъществим Европейския зелен курс и да станем първият неутрален по 

отношение на климата континент до 2050 г., нашите амбиции трябва да бъдат 

съпроводени от съответното увеличаване на инвестициите. Опазването на 

планетата не е евтино, но цената на отказа да я опазим е още по-висока. Колкото 

по-бързо действаме, толкова по-малки ще бъдат разходите, и толкова по-големи — 

ползите. ЕС трябва да увеличи публичните инвестиции, да стимулира промени в 

поведението и да увеличи усилията си за насочване на частните капитали към 

действия в областта на климата. Това представлява голямо предизвикателство, но 

също и значителна възможност за стимулиране на иновациите, заетостта, растежа и 

конкурентоспособността в ЕС.  

Целта е планът за инвестиции за устойчива Европа да окаже подкрепа за 

инвестиции в размер на 1 трилион евро през следващите десет години във всяко 

кътче на ЕС. Планът ще съчетае три вида финансиране: фондовете на ЕС, 

привлечени публични и частни инвестиции (по-специално чрез програмата 

InvestEU) и национално съфинансиране. Частното финансиране ще трябва да играе 

значителна роля, тъй като публичното финансиране само по себе си няма да бъде 

достатъчно за удовлетворяване на огромната нужда от инвестиции. Ще работя 

заедно с Валдис Домбровскис да гарантираме, че нашите инвестиции във всички 

сектори на икономиката ще улеснят пълния и справедлив преход към неутрален по 

отношение на климата и устойчив ЕС. Трябва също така да се мобилизират 

специализирани фондове като фонда за иновации и Модернизационния фонд, 

създадени съгласно схемата на ЕС за търговия с емисии да стимулират съответно 

иновациите и новите чисти технологии в промишлеността и в енергийния сектор, и 

да подпомагат модернизацията на енергийните системи в държавите членки с по-

нисък доход. 

Групата на Европейската инвестиционна банка (ЕИБ) вече е най-големият 

многостранен източник за финансиране на борбата с изменението на климата в 

световен мащаб, като заделя не по-малко от 25 % от своите инвестиции за 

смекчаване на последиците от изменението на климата и адаптирането към него. 

Приветствам факта, че Банката разглежда възможностите да увеличи усилията си и 

си е поставила цел до 2025 г. да посвети 50 % от инвестициите си на борбата с 

изменението на климата. За да се постигне тази по-висока цел, трябва да 

разработим резерв от подходящи за банково финансиране проекти. Публичните 

финансови институции като ЕИБ играят роля за определянето на такива проекти и 
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за подпомагането им да предоставят ползи за климата и околната среда в целия ЕС. 

По мое мнение ЕИБ като банка за климата на Европа, тясно свързана с плана за 

устойчиви инвестиции, може да подпомага държавите членки в инвестициите и 

внедряването на революционни нови технологии. 

В този контекст бих искал да припомня, че макар бюджетът на ЕС да е ограничен 

като обем в съотношение с общите държавни разходи (той представлява около 2 % 

от публичните разходи в Европа), той е инвестиционен бюджет със значително 

влияние върху частните и публичните финанси. Той е важен инструмент за 

постигане на целите на Европейския зелен курс. Предложенията за 

многогодишната финансова рамка, внесени от настоящата Комисия, са добра 

основа за постигането на целите ни. Комисията предложи ЕС да отделя една 

четвърт от бюджета си за периода 2021—2027 г. (който възлиза на 320 милиарда 

евро за 7 години) за действия, свързани с климата. Този ангажимент се изразява в 

разходи, свързани с климата, във всички програми на ЕС. Изпълнението на 

ангажиментите по Зеления курс ще изисква някои целенасочени корекции на 

позицията на Комисията при водене на преговори, като същевременно се избягва 

всякакво забавяне в текущите преговори, което би могло да засегне стартирането 

на новите програми.  

Устойчивостта е залегнала и в отделните програми, и аз гарантирам, че тя ще се 

прилага на всички етапи от програмирането и изпълнението. В момента 

разработваме конкретни насоки относно „проверките на устойчивостта“, за да 

гарантираме, че всички измерения на устойчивостта — климатичното, 

екологичното (включително биологичното многообразие) и социалното — са 

изцяло взети под внимание в операциите по финансиране и инвестиции в бъдещата 

програма InvestEU. Друг важен елемент е програмата LIFE — единствената 

програма на ЕС, изцяло посветена на опазването на околната среда и климата. Със 

сравнително скромния си бюджет програма LIFE е ефективен начин за 

подпомагане на иновативни проекти, които пряко допринасят за целите на ЕС в 

областта на климата и биологичното разнообразие. За периода 2021—2027 г. 

Комисията предложи да се увеличи с почти 60 % бюджетът на програмата LIFE до 

общо 5 млрд. евро и да се засили акцентът върху природата и биологичното 

разнообразие (и енергийния преход).  

Сега е ред на съзаконодателите да постигнат споразумение по тези разпоредби. 

След като новата МФР бъде одобрена, ще работя активно с колегите си в 

Комисията и с държавите членки, за да гарантираме, че напредваме по план към 

постигане на целта за включване на въпросите на климата във всички програми и 

ефективно използване на бюджета на ЕС за подкрепа на прехода към неутралност 

по отношение на климата.   

ЕС и неговите държави членки са поели международни ангажименти за 

премахване на неефективните субсидии за изкопаеми горива в рамките на Г-7 и Г-

20 и по Парижкото споразумение. Въпреки тези ангажименти субсидиите за 

изкопаеми горива не са показали значителен спад между 2008 и 2016 г., като 

остават стабилни в размер на около 55 милиарда евро годишно. Очевидно е, че 

държавите членки все още имат да работят много за премахването на тези 

субсидии и аз ще вложа значителен политически капитал в работата с 

националните правителства за поетапното им премахване. Независимо от другите 

изисквания, вярвам, че спешно трябва прекратим плащанията на предприятия, 

които замърсяват нашата планета.  
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Съгласно Регламента относно управлението на Енергийния съюз държавите членки 

трябва да включат в своите национални планове за енергетиката и климата 

описание на енергийните субсидии, включително за изкопаеми горива, както и 

национални политики и мерки, планирани за постепенното им премахване. Всички 

държави членки трябва да положат повече усилия да съобщят на Комисията своите 

съществуващи субсидии за изкопаеми горива и политиките си за тяхното 

намаляване. Комисията е издала препоръки към държавите членки и ще следи 

отблизо постигнатия напредък. На европейско равнище ще гарантирам, че 

прегледът на Директивата за енергийното данъчно облагане предвижда 

хармонизиране на този инструмент с нашата амбиция за прекратяване на 

субсидиите за изкопаеми горива. Ще работя усилено за подкрепата от държавите 

членки. Ние знаем, разбира се, че законодателството на ЕС в областта на 

данъчното облагане изисква единодушие между държавите членки, което често е 

пречка за амбициозни действия. В този контекст, ако държавите членки имат 

сериозни намерения за действия в областта на климата, ще трябва да разгледаме 

въпроса с единодушието. Комисията също така направи предложения по този 

въпрос, които смятам да развия. 

Основната ми цел по пътя към екологичния преход е никой да не бъде оставен без 

подкрепа, а възможностите, които преходът предлага, да бъдат справедливо 

разпределени. Макар че гражданите категорично подкрепят политическите 

действия за справяне с изменението на климата, видяхме, че отделните мерки може 

да срещнат съпротива.  Както знаем, не всички държави членки и региони са на 

една и съща стартова позиция при прехода към зелена икономика. Над 8 милиона 

европейци работят в сектори с високи въглеродни емисии, например 

производството на химикали, минерални продукти и основни метали. Островите 

също са изправени пред специфични предизвикателства, когато става въпрос за 

осъществяване на прехода от изкопаеми горива, които те използват за 

електроенергия, отопление или транспортни връзки с останалата част от 

континента. Успехът на прехода зависи от това дали ще вземем предвид тези 

европейски граждани, всъщност всички европейски граждани.  

Това ще изисква големи усилия по отношение на националните и 

общоевропейските мерки. На европейско равнище, в следващата многогодишна 

финансова рамка много инструменти ще допринесат за прехода: политиката на 

сближаване, програмата LIFE, Модернизационният фонд и фондът за иновации по 

схемата за търговия с емисии на ЕС, фондът за приспособяване към 

глобализацията, InvestEU и програмата „Хоризонт Европа“.  

Освен съществуващите инструменти, новата Комисия е решена да създаде Фонд за 

справедлив преход. Този фонд ще допълва съществуващите инструменти, като се 

съсредоточи върху социалните последици от прехода и даде възможност на най-

засегнатите региони да подпомогнат икономическата диверсификация и 

модернизацията. По-специално той ще помогне за преодоляване на разминаването 

между съществуващите умения на работната сила в регионите и необходимите 

умения в секторите в растеж и преход. Той трябва да бъде мощен инструмент за 

ефективно подпомагане на хората и общностите, които са най-силно засегнати от 

прехода към ниски въглеродни емисии, включително енергоемките промишлени 

региони и въгледобивните региони. В сътрудничество с новоизбрания 

изпълнителен заместник-председател, отговарящ за портфейла „Икономика в 

интерес на хората“ и новоизбрания член на Комисията, отговарящ за икономиката, 

ще търся начини да използваме InvestEU за тази цел. Предвид хоризонталния 
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характер на фонда, ще работя в тясно сътрудничество с членовете на Комисията, 

отговарящи за сближаване и реформи, бюджет и администрация, както и за 

енергетиката, за да координираме усилията си. Все още се работи по 

подробностите на практическите договорености, които колегиумът ще предложи,  

но аз гарантирам, че това ще бъде инструмент, по който всички служби на 

Комисията ще работят заедно с регионите и държавите членки, за да развият 

ефективно програмиране и да определят конкретни проекти. 

Европейската централна банка взема напълно независими решения по отношение 

на състава на портфейла си, но отбелязвам, че тя вече притежава малко количество 

„зелени“ облигации. Пазарът на „зелени“ облигации все още е относително малък 

и ние трябва да насърчим развитието му. Едно от ограниченията, подчертано и от 

госпожа Лагард в отговорите ѝ към Европейския парламент, е че класификацията 

на т.нар. „зелени активи“ все още не е достатъчно ясна. Новоизбраният 

председател възложи на изпълнителния заместник-председател, отговарящ за 

портфейла „Икономика в интерес на хората“ да разработи стратегия за зелено 

финансиране, за да се осигури насочването на инвестиции и финансиране към 

прехода към неутрална по отношение на климата икономика. Разработването на 

ясна таксономия ще бъде от помощ, но трябва да разгледаме и други средства. 

Например, техническата експертна група на ЕС по финансирането за устойчиво 

развитие публикува доклад през юли 2019 г. относно стандартите за „зелени“ 

облигации на ЕС и ние ще анализираме неговите заключения и ще предприемем 

съответните последващи действия.  

 

5. Емисии от транспорта 

Какви конкретни действия ще предприемете, за да бъдат корабоплаването и 

въздухоплаването изцяло обхванати от мерките на ЕС в областта на климата? 

Новоизбраният председател също така изпрати ясен сигнал в подкрепа на 

правото на инициатива на Европейския парламент. В този контекст бихте ли 

поел ангажимент за надлежно разглеждане и подкрепа на изменения, 

свързани с разширяването на СТЕ на ЕС, така че да обхванат и морския 

сектор, които биха могли да бъдат приети от Европейския парламент в 

бъдеще, както се посочва от Комисията в приложение II към Директива (ЕС) 

2018/410 и Решение (ЕС) 2015/1814? Как ще гарантирате, че ГД „Действия по 

климата“ ще запази пълната отговорност и водещата роля по отношение на 

изпълнението и бъдещите изменения на СТЕ на ЕС? 

Всички сектори на икономиката трябва да дадат своя справедлив принос към 

целите на ЕС в областта на климата и намаляването на емисиите на парникови 

газове. Трябва да обърнем специално внимание на транспортния сектор, чиито 

емисии са значителни и продължават да нарастват, и да гарантираме, че той е 

здраво обвързан в Европейския зелен курс. За да гарантира, че нашият транспортен 

сектор е годен за чистата, модерна цифрова икономика, членът на Комисията, 

който отговаря за транспорта, ще представи цялостна стратегия за устойчива и 

интелигентна мобилност, и аз ще работя в тясно сътрудничество с нея по този 

въпрос. Въпреки предизвикателствата, аз искрено вярвам, че това е възможност да 

се постигнат положителни промени в начина ни на живот като европейци.  

Твърде много от нас живеят в градове, където всеки ден кашляме и се задушаваме 

на път за работа заради множеството автомобили, които замърсяват въздуха. 
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Много други европейци живеят в отдалечени или слабо свързани райони и 

разчитат прекалено много на автомобилите си за придвижване, защото няма добре 

осигурен обществен транспорт, нито им се предлагат възможности за 

дистанционна работа. Те често плащат повече от другите за гориво, защото 

разходите за доставката му са по-високи. Други европейци обичат да пътуват с 

влак до работа или за удоволствие, но се чувстват ограничени поради фактори като 

цена или време и вместо това използват нискотарифни полети, защото не сме 

инвестирали достатъчно в железопътен транспорт на дълги разстояния или през 

държавните граници. Европейският зелен курс е шанс да свържем отново нашите 

села и градове, да балансираме несъответствията между тях, и същевременно да 

допринесем за чистотата на атмосферата на Земята и въздуха, който дишаме. 

Емисиите от транспорта изискват набор от мерки, включително схемата за 

търговия с емисии на ЕС. Намаляването на емисиите от транспорта в съответствие 

с целите ни за неутралност по отношение на климата ще изисква цялостен и 

амбициозен пакет от политики за устойчива мобилност. През следващите години 

трябва да осигурим по-бързото разработване на алтернативни горива за 

въздухоплаването и корабоплаването и да изградим водещи пазари за тези горива. 

Трябва да преразгледаме данъчното третиране на тези горива съгласно 

Директивата за енергийното данъчно облагане с цел привеждането им в 

съответствие с амбициите ни в областта на климата. Европейският пакт за климата, 

който ще представим, може да изиграе решаваща роля за управлението и 

насърчаването на промяната в поведението и навиците за придвижване, която е 

съществена част от прехода.  

Макар въздухоплаването да е включено в схемата на ЕС за търговия с емисии от 

2012 г., по сегашната схема всяка година 85 % от квотите се разпределят безплатно 

между въздушните превозвачи. С времето те трябва да бъдат намалени. Ще 

разгледаме това като част от цялостния преглед на СТЕ с оглед на подготовката на 

нашия план за повишаване на целта на ЕС за 2030 г. до 55 %. 

Вече има законодателство на ЕС относно мониторинга и докладването на емисиите 

на парникови газове от корабоплаването. През февруари 2018 г. Комисията се 

ангажира да разгледа измененията от Европейския парламент по отношение на 

емисиите от корабоплаването. Ако Европейският парламент излезе с предложения 

по собствена инициатива, ние, разбира се, ще се ангажираме да ги разгледаме 

съгласно политическите насоки на Комисията и работните ѝ методи. 

Когато става въпрос за намаляване на емисиите от корабоплаването и 

въздухоплаването, международното измерение също трябва да бъде взето предвид, 

тъй като ЕС енергично подкрепя също така инициативите, които са в ход както в 

Международната организация за гражданско въздухоплаване (ИКАО), така и в 

Международната морска организация (ММО). Ще направим всичко по силите си 

да убедим други държави в ИКАО и ММО да постигнат по-голям напредък в тези 

инициативи, и ще вземем предвид този напредък на международно равнище, 

когато обмисляме нови действия на ЕС. 

Новоизбраният председател ми повери цялостната отговорност за координирането 

на Европейския зелен курс, включително чрез прякото управление на генерална 

дирекция „Действия по климата“. Ръководейки тази работа, аз ще определям курса, 

ще координирам дейността, ще внасям предложения и ще си сътруднича тясно с 

всички членове на Комисията и техните служби за постигане на нашите амбиции. 
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6. Принос на други големи икономики 

Освен ролята Ви на изпълнителен заместник-председател за Европейския 

зелен пакт, Вие също така ще ръководите от името на ЕС международните 

преговори по въпросите на климата. Как ще гарантирате, че равнището на 

амбиция на всички основни източници на емисии се повишава в съответствие 

с графика, договорен в рамките на Парижкото споразумение? Ще поемете ли 

ангажимент за засилена и по-всеобхватна стратегия за дипломация по 

въпросите на климата с цел насърчаване на глобалния преход и увеличаване 

на амбициите в световен мащаб? Ще настоявате ли Европа да се застъпва за 

определяне на международни цели по отношение на финансирането на 

борбата с изменението на климата, които отразяват по-добре неотложността 

на целта, както и да увеличи собствените си вноски за финансиране на 

борбата с изменението на климата на международно равнище? 

Тъй като на ЕС се дължат около 9 % от емисиите в световен мащаб, ние можем да 

успеем в борбата срещу изменението на климата само ако други ни последват. 

Затова ЕС трябва да води международни преговори — в съответствие с Парижкото 

споразумение по Рамковата конвенция на ООН по изменение на климата — за да 

увеличи равнището на амбиция на другите основни източници на емисии до 2021 г.  

Европейският съюз винаги е имал водеща роля в определянето на световни 

стандарти, независимо дали в областта на климата и околната среда, защитата на 

потребителите или правата на работниците. Нашият опит сочи, че когато Европа 

дава положителен пример, другите държави и региони по света я следват. Освен 

това така Европа печели конкурентно предимство. Светът знае, че изменението на 

климата е въпрос, който световните лидери трябва да решат и че ни е нужно 

радикално преосмисляне на нашия икономически модел. Ако можем да покажем, 

че Европейският зелен курс е полезен за икономическия растеж, за разкриването на 

нови работни места, за търговията и за износа, тогава водещите фигури в 

промишлеността по цял свят ще се убедят, че това е правилната инвестиция, която 

ще бъде също така в полза на гражданите с чист и ефективен обществен транспорт, 

или с по-чист въздух и по-малко замърсяване на реките и океаните. В настоящата 

нестабилна геополитическа обстановка ние трябва да продължим да работим 

многостранно, като в същото време даваме приоритет на засиленото двустранно 

сътрудничество с ключови партньори и основни източници на емисии. Трябва да 

насърчим и другите да вървят напред към постигането на целите на Парижкото 

споразумение. Това е особено важно в контекста на страните от Г-20 (включително 

Китай), които представляват около 80 % от емисиите в световен мащаб. 

Парижкото споразумение от 2015 г., допълнено през 2018 г. с пакета в областта на 

климата от Катовице, осигурява основната рамка за действия в световен мащаб в 

областта на изменението на климата и за насочване на световния преход към 

неутралност по отношение на климата и климатична устойчивост. По време на 

мандата си ще съсредоточа вниманието си върху запазването на доверието в 

Парижкото споразумение и работата за насърчаване на стриктното прилагане на 

политиките и засилването на амбицията, особено сред основните източници на 

емисии в световен мащаб. 

Възнамерявам да работя за споделяне на опита ни и за подпомагане на нашите 

международни партньори в изпълнението на техните национално определени 

приноси. Ще обърна внимание и на действията в областта на климата, които вземат 
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предвид най-уязвимите граждани и включват адаптиране и укрепване на 

устойчивостта, точно както ще направим и при справедливия преход. В този 

контекст международната ни политика за развитие ще играе решаваща роля. Моята 

мисия ще бъде да поддържам нашата силна позиция и доверието, с което се 

ползваме на международната сцена на дипломацията по въпросите на климата. 

Климатът трябва да остане основен елемент от дипломацията на ЕС на всички 

равнища, включително чрез ефективното използване на инструментите за 

финансиране. Трябва да засилим и интегрираме действията във връзка с климата в 

реалната икономика, докато осъществяваме своята търговска политика и 

политиката за развитие, като обръщаме по-специално внимание на области като 

енергетиката, транспорта, горите, земеделието и управлението на земите, 

иновациите, търговията, подобряването на инвестиционния климат и 

мобилизирането на зеленото финансиране.  

Ангажирам се да осигуря приноса на търговската политика на ЕС за насърчаването 

на действията в областта на климата в партньорските държави. Ще настоявам за 

включването на строги и приложими разпоредби във връзка с климата в 

търговските и политическите споразумения на ЕС.  

7. Конкурентоспособност – изместване на въглеродни емисии 

Как възнамерявате да популяризирате инвестициите в нови чисти технологии 

и да стимулирате европейската промишленост в прехода към неутрална по 

отношение на климата икономика, като същевременно се извлича 

максимална полза от възможностите в областта на икономиката и заетостта, 

които съпътстват този преход? Възнамерявате и да предложите индустриална 

стратегия за нулеви нетни емисии? Какви действия ще предприемете, за да се 

гарантират конкурентоспособността и регулаторната сигурност на ЕС, като 

същевременно се поддържат високи стандарти в областта на климата и 

околната среда в ЕС? Каква според Вас може да бъде ролята на механизъм за 

корекция на въглеродните емисии на границите или на подобна мярка по 

смисъла на политическите насоки, и как бихте замислили тази мярка, така че 

да бъде в съответствие с правилата на СТО?  

Преходът към неутрална по отношение на климата и кръгова икономика предлага 

важна възможност за поставяне на дългосрочната конкурентоспособност на 

икономиката на ЕС на по-устойчива основа, за да се прекрати зависимостта от 

изкопаемите горива и да се създадат нови работни места с нови умения. Тази 

модернизация е възможност за европейските предприятия както във вътрешен, така 

и в световен план. Устойчивото използване на ресурсите и кръговата икономика 

могат да генерират нетни ползи в размер на 1,8 трилиона евро до 2030 г. и да 

допринесат за нашата икономическа независимост/технологичен суверенитет чрез 

премахване или намаляване на зависимостта от вноса на енергия и суровини.  

Пазарите могат да направляват корекциите, но често го правят твърде късно и без 

да се съобразяват със справедливостта на резултатите и справедливото 

разпределение на ползите. Поради това е политическа необходимост да използваме 

пазарите интелигентно, да коригираме техните грешки, за да гарантираме не само 

екологична, но и социална и икономическа устойчивост. Когато сме изправени 

пред предизвикателството на изменението на климата, трите компонента трябва да 

вървят заедно, в противен случай няма да стигнем никъде. Оставени на себе си, 

пазарите не винаги спонтанно приемат нови нисковъглеродни продукти и 
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технологии със скоростта, необходима за постигане на неутралност по отношение 

на климата до 2050 г. ЕС трябва да осигури регулаторна среда, която стимулира 

както търсенето, така и предлагането на неутрални по отношение на климата и 

кръгови промишлени продукти. Искам Комисията да подпомогне разработването и 

разгръщането на водещи пазари за нисковъглеродни и устойчиви продукти в 

ранните етапи (напр. възобновяеми енергийни източници, водород, застроена среда 

и т.н.). Това изисква подкрепящи политики, които да подпомогнат създаването на 

пазари за тези продукти и да намалят техните разходи, например по образец на 

това, което направихме за енергията от възобновяеми източници.  

Искам да осигуря модернизирането на енергоемките отрасли, за да гарантирам 

тяхната конкурентоспособност. Тези отрасли са основни доставчици на няколко 

вериги за създаване на стойност по пътя към неутралността по отношение на 

климата. 

Инвестициите във внедряването на нови „зелени“ технологии и повече 

фундаментални научни изследвания за онези технологии, които още ни липсват, 

ще бъдат от решаващо значение. Трябва да направим така, че ЕС да разполага с 

техническите средства и капацитета да запази челната си позиции в световната 

надпревара за нови „зелени“ технологии. Трябва да гарантираме, че фондът за 

иновации и Модернизационният фонд са изградени и работят през 2020, съответно 

2021 г., за да оптимизираме доколкото е възможно използването на средствата от 

МФР, заделени за изменението на климата и да гарантираме, че това ще се 

осъществи бързо. Ще създадем и въведем в действие и Фонда за справедлив 

преход, за да посрещнем структурните и социалните промени, които трябва да 

придружават модернизирането на промишлеността на ЕС.  

Като член на колегиума ще давам своя принос за работата на новоизбрания 

изпълнителен заместник-председател за подготвеността на Европа за цифровата 

ера, новоизбрания изпълнителен заместник-председател за икономиката в интерес 

на хората и на новоизбрания член на Комисията, отговарящ за вътрешния пазар, за 

да гарантирам, че промишлената стратегия допринася по решаващ начин към 

целите на Европейския зелен курс. Преходът към неутрална по отношение на 

климата икономика и огромното въздействие на цифровия преход са значителни 

предизвикателства пред нашата промишленост, но те предлагат и големи  

възможности. Трябва да подпомогнем нашите предприятия да се превърнат в 

световни лидери в областта на чистите и цифровите технологии.  

ЕС може да успее в осъществяването на тази визия само чрез стратегия, 

изпълнявана в тясно сътрудничество с промишлените отрасли на държавите 

членки. Тази стратегия трябва да подпомогне инвестициите в иновации и умения и 

да въведе мерки, гарантиращи лоялна конкуренция и равни условия за всички 

участници, включително и на световно равнище. Тя също така трябва да предвиди 

по-целенасочени действия в конкретни области, където искаме да постигнем 

технологична независимост. Тези области включват чистата енергия, кръговата 

икономика и чистата и интелигентна мобилност. ЕС трябва да проправя пътя за 

технологии от следващо поколение и да определя стандартите, които ще се 

превърнат в световна норма.  

Липсата на равни условия на конкуренция на световно равнище по отношение на 

политиките за климата, и по-конкретно ценообразуването на въглеродните емисии, 

може да породи риск от изместване на въглеродни емисии. Преходът към 
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неутралност по отношение на климата в ЕС прави въпроса с изместването на 

въглеродни емисии по-актуален от всякога. Ето защо ще предложим гранична 

такса за въглеродните емисии, напълно съобразена с правилата на СТО. Има 

няколко начина за разработване и прилагане на граничната такса за въглеродните 

емисии. Незабавно ще ускоря работата ни върху анализа, така че да определим 

модел, който е най-подходящ за потребностите ни. Гарантирам, че Комисията ще 

разгледа внимателно всички варианти при разработването на предложението, и ще 

работя съвместно с Европейския парламент по този въпрос. 

Когато става въпрос за спазването на правилата на СТО, трябва да преценим 

внимателно редица съображения. Ще се наложи да вземем предвид връзката със 

съществуващите разпоредби относно изместването на въглеродни емисии. Ще 

трябва също така да гарантираме, че тази мярка може да подкрепя изцяло усилията 

на всички държави да изпълнят своите ангажименти съгласно Парижкото 

споразумение. 


